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Landene i Midt-østen
kan sørge for at olje-
prisen faller kraftig de
neste årene. De vil øke
sin produksjon, tror
professor og energiek
spert, Marian RadetzkL
Et prisfall vil få alvorli
ge konsekvenser for
norsk økonomi.

Miljøgifter
kan bli
forbudt
Produksjonen av en
rekke miljøgifter kan
bli forbudt eller
kraftig redusert.

30 europeiske land skal for
handle om forbud eller redu
sert bruk av 16 forskjellige
miljøgifier, viser et FN—notat
N&M Bulletin har fatt til
gang til.

. side 4

Colaboks forstyrrer
korinonene dine?
Colabokser og hermetikk
i norske butikker innehol
der det hormonforstyr
rende stoffet bisphenol
A. Stoffet kan smitte over
i mat og drikke, viser nye
undersøkelser, som for
første gang presenteres i
Norge. Forbrukerrådet
krever at hermetikken
blir grundig analysert.

Bisphenol-A har hevisel ig østroge
neffekt i dyreforsøk. Stotlet finnes i
lakk som brukes pi innsiden av
herrnetikkbokser. En spansk under
søkelse viser at ogsä matvarene i
hermetikkbokseneforarsakerØstro
geneffekt.

. se side 3
Mange brusbokser og mye mathermetikk inneholder bisphenol-A, et
stoff som har ostrogeneffekter. (Illustrasjonsfoto: Scanfoto/Olav Hasselknippe.)

Oljeprisen kan falle
kraftig, tror ekspert
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fra båter • 14

Kraftig kritikk av
Berntsen • 13

— Dette er en konsekvens av at
Norge g de andre landene
utenfor Midt-østen har produ
sert mer oe mer olje de siste
arene. Slik har den norske pro
duksjonsokningen bidratt til at
Midt-Østen ç,nsker a endre ol
jeprisen, sierRadetzki til N&M
Bulletin. Letetempoet kan bli
redusert ved lav oljepris.
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NI i ljçhevege xcii har grunn til
å feire det som skjckle idlie—
re denne tika da Slmirtiimsmucl—
ding 22 (I I Mil joveni
pa Svalbard gikk gjenman i
Stortinget. Selve meldingen har
mange ambisise tormtmlerin
ger. Men det var ikke godt nok

da Stortingets energi- og mil
jøkomitå lagde sin innstilling.
Den ville ha sterkere kost. Kan
noen huske sist det skjedde?

Det bærende målet i meldin
gen er at «Svalbard skal fram—
slik blant de best forvaltede viii—
marksområder i verden», lit-
over å varsle viktige «adminis—
lralmve virkemidler» som styr
ket in i Ijøvernavdel ing hos fyl—
kesniannen, ny mil jøvernlov og
en samlet trvaltningspIan for
Sva I haid, erden imidlertid var—
.snnm ned konkrete forslag. I
stedet legger den med doku
mmmemmlasjoim og argumentasjon
el solid grunnlag tor den opp—
lagle konklusjonen: Styrket

lmicrgi- og miljøkomitåen
har slukt agnet med krok og
søk ke, om man unnskylder for
immuleringen. Derregjeringenvil
»utrede behovet tor vern av
lljlrnøya», sier komitéen: Lag
m’crnepian! Der meldingen er
hekymrel over at de biologisk
nest produktive omradene på
Svalbard. dvs. Nordenskiøld
land, er svakt vernet, sier ko
mit5en: Foreslå mer m’er,i! Og
der meldingen i varsomme or
delag omtaler torslaget om vei
mellom Longyearbyen og Svea,
sier kom jteen: Nei til mei!

For Norges Naturvern for—
bund, som nærmest har gjort
seg til supporterkluhb tor Fis
karlaget i synet pk maritime
verneområder, kan det være
verd å merke seg at det ikke
bare er miljø—hyråkratiet som
ligger kahellengder hiran i den
ne saken: Ogsa komitéen her
om at «Regjeringen særskilt

vurderer

behovet/år ytterlige
re maritimt vern». Forøvrig
mener et flertall i komiteen at
«sett i et khmaperspektiv er det
uheldig at Norge eksporterer
subsidiert kull» (fra Svalbard).
Men det aller viktigste for dem
som lorisatt mener at prinsipi—
el le flriiiu leringer fra Stortin
get hør å praktisk betydning,
er kanskje følgende sitat fra
innstillingen: «Ved konflikt
med andre interesser på Sval
bard mener I.onuwen at nuijø
hensyn skal veie tvngst».

Men om vi er litt kyniske:
Hva får en tung stortingskomi
tå til å bli sa euforisk på Svald
bardmiljoets vegne’? Samirmen
lignet med fastlandet er miljø—
vern problemfritt. Staten eier
nesten all grunn. Det er knapt
andre Økonomiske interesser
involvert enn statens egne sub
sidier. Med andre ord: Del skul
le bare mangle!

I tillegg har Stortinget kan
skje behov lor å markere at det
fortsatt sitter litt grønske igjen
i veggene, etter at klimamale
ne er overlatt til «Husker du»
redaksjonen, Opseth har vun
net alle veidebatter i stortings
manns minne — nesten — og det
er t’ame for varmgang i oljepurn
pene. Og endelig: Norge vil
selge gass til kontinentet. Men
vi strir med at det er for mye
suhsidiert kull påmarkedet. Da
er det ikke så dumt bidra til at
vi ikke subsidierer kull selv.

Men dette hør ikke hindre
noen i å glede seg over en vik
tig miljøseier i Arktis. Interna
sjonalt har Norge lenge vært en
pådriver i arktisk miljøvern.
Na ligger alt til rette for at vi
følger skikkelig opp p hjem
mebane. Det blir spennende å
se om den politiske viljen er
tilstede ogsa når tiltak skal set
tes ut i Ivet. Men i dag er det pa
sin plass å gratulere hde mil
jovernrninister Berntsen, ko
miteen og Stortinget. Dette var
bra!

Colabokser og herme
tikk i norske butikker
inneholder det hor
monforstyrrende
stoffet bisphenol-A.
Stoffet kan smitte
over i mat og drikke,
viser nye undersøkel
ser.
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Det kjemiske stoffet bisphen
ol-A har beviselig østrogenef
feki i dyreforsøk. Stoffet finnes
blant annet i epoxyfenol-lakk.
som brukes på innsiden av her
metikkbokser.

En spansk undersøkelse fra
universitetet i Grenada, viser
at også matvarene i henrietikk
boksene forårsaker østrogenef
fekt. Undersøkelsen tok for seg
hermetiserte grønnsaker, blant
annet erter, bØnner, asparges
og mais, fra USA, Frankrike,
Spania, Tyrkia og Brasil.

Må grunskes
Resultatene viste hormon-ak
tivitet i såvel grønnsakene som
vannet i boksene. Det var min
dre bisphenol-A enn det EU
har satt som Øverste grense for

Et atomkraftverk i
Wales var svært nær en
nedsmelting i juli 1993.
Radioaktiviteten kunne
nådd Norge i løpet av
kort tid. Ren flaks
hindret radioaktive
utslipp.

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

mat. De spanske forskerne kon
kluderer likevel med at det mii
granskes nærmere hvordan
epoxyfenol-lakk bidrar til at
mennesker utsettes for kunsti
ge Østrogener.

Under en høring om Østro
gendannende stoffer i Køben
havn nylig, påpekte den dan
ske miljøvemministeren Svend
Auken at hermetikkbokser var
et område Danmark ville la
alvorlig.

Gamle regler
I Norge brukes epoxyfenol-lakk
og såkalt PVC-basert lakk i
nesten all mathermetikk. God
kjennmngssystemet er 20 r
gammelt, og delvis basert på

Forbrukerrådet tar
nyheten om mulige
østrogeneffekter
alvorlig, og ønsker en
risikoanalyse av norsk
hermetikk.

— Hvis det er riktig at norsk
hermetikk kan inneholde Øst-

verk av sin type (Magnox).
Ifølge leder far det britiske

atominspektoratet, Dr. Sam
Harbison, er saken «meget be
kymringsfull». Han mener
uhellet førte til alvorlig brudd
på sikkerhetsprinsippene.

— Det kunne blitt et alvorlig
utslipp av radioaktivitet som

_________

følge av at reaktoren ikke ble
stengt umiddelbart, sier Harbi

Det var 31. juli i 1993 at ulyk
ken skjedde. Grabben på en
kran falt ned i reaktoren på
atomkraftverket Wylfa i Wa
les, verdens største atomkraft

son.
Eierne av atomkraftverket,

Nuciear Electric, er nå tiltalt
for slepphendte sikkerhetsruti
ner. Selskapet ventet i ni timer
med å stenge atomkraftverket

andre lands forskrifler.
— Det var vi som godkjente

disse lakktypene i 1975. Den
gang gikk det mest pa lukt og
smak, sier Morten Siverisvik i
Norconserv-stiftelsen (tidlige
re Hermetikklahoratoriet) til
N&rvl Bulletin.

- Motesuk
Den norske lakken produseres
av Coates Coating i Mjønda
len. Markedssjef BjØrn Ras
mussen mener det ut fra et fag
lig synspunkt gdr i motebølger
nftr det gjelder hva som er ska
delig eller ikke skadelig.

—Vi harprodusert disse lakk
typene de siste 30 arene. Først
var det epoxy -lakken som skul

rogendannende stoffer, er del
klart at vi må sjekke dette nær
mere, sier leder i Forbrukerrå
det, Anne-Lise Bakken, til
N&M Bulletin.

Næringsmiddelansvarlig i
Forbrukerrådet, Stine Semb,
mener forbrukerne har en klar
rett til å få greie pa hvilken

etter at grabben hadde hilt ned
i reaktoren, skriver Daily Tele
graph.

Aktor i saken, Hugh CarI
isle, sier ulykken egentlig skul
le tØrt til en nedsmelling.

— Sannsynligheten talte for
det. Det eroverraskende atblok
keringen ikke forte til nedsmel
ting.— Det faktum at noen var
heldige, betyr ikke at faren ikke
var til stede, mener Carlisle.

NuclearElectric har irinrØm
met at ledelsen av kraftverket
ikke tok vare på sikkerheten til
de 500 ansatte.

le ut. så var det (len PVC-baser
te. Dette skifter, sier han.

Rasniussen viser til Coca
Cola, som ville bort fra PVC
basert lakk i sine produkter.
fordi PVC har en negativ klang
i folks Ører.

Det svenske firmaet PLM,
som lager all boksemballasje
tor Coca-Cola Norge, bekrefter
overlor N&M Bulletin at be
driften utelukkende bruker
epoxyfenol-lakk i Coca-Colas
boksemballasje.

Utover regler fastsatt av Sta
tens forurensningstilsyn (SFT),
finnes det ingen ordninger som
sikrer at matemballasje blir
kontrollert før matvarene kom
mer ut i norske butikker.

effekt lakken i hermetikkbok
ser kan ha.

— Vi må kreve en risikoana
lyse p dette. Dette er langt mer
alvorlig enn vaskemidler, et
tersom det er produkter som
har direkte kontakt med mat,
sier hun.
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Produksjonen av
miljogifter kan nå bli
kraftig redusert i
Europa. Nærmere 30
europeiske land skal
forhandle om forbud
eller redusert bruk av
16 forskjellige miljø-
gifter. Det viser et FN
notat N&M Bulletin
har fått tilgang til.
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Landene skal forhandle i regi
av FNs Økonomiske kommi
sjon for Europa (ECE) om en
avtale mot miljØgifter. I tillegg
til de europeiske landene er
også USA og Canada med.

15 av (le tungt nedbrytbare
miljøgiftene (POP) som nå fore
slås forbudt, er allerede hann
lyst i Norge. Unntaket er PAH.
Avtalen kan likevel få konse
kvenser for norsk natur, fordi
luft- og havstrømmer bringer
miljøgifter fra andre land til

Norge.
— Vi vel lite om en del av

disse sotTene. Derfor er det
vanskelie i si hvor stor hetyd
tung avtalen vil fa for Norge,
sier (‘lirist an Dons. overinge
nior i St itejis torurensrnngstil—
syn (SITt, til N&M Bulletin.

— Ikke lett
å bli enige
ECE—landene skal ikke kom
me rant til cii generell avtale
for de I 6 slottene. 1-Ivert stort
skal vurderes tor seg — om det
er mulig med produksjonsfor—
bud, eller om partene bare kan
enes om ett prosentvis reduk
sjon av bruken.

Ifølge Dons blir det ikke lett
å få enighet 0111 avtalen.

— PAI-l-stotfemie vil for ek
semnpel gi større problemer i
forhandlingene, enn et ordi
nært plantevernumiddel.

Verdensuvtule?
ECE—forhandlingemie om mil—
jØgittene skal eller planen star
te neste år. ENs mitiltoprogram
(UNEP) følger utviklingen
nøye. En europeisk avtale kan
bli brukt som utgangspunkt for
en verdensomspennende avta
le om redusert produksjon av

Det kan bli klare be
grensninger på bruk og
utslipp av bly, kadmium
og kvikksølv i Europa.

FNs Økonomiske kommisjon
forEuropa, ECE, arheider forå
få til en internasjonal avtale

Utslippene av klimagas
sen karbondioksyd
(C02) i USA gikk opp
med 24 millioner tonn
fra 1993 til 1994, viser
nye tall. Økningen er
lavere enn i Norge.

miljøgifter.
Lars Lindå i det svenske

Naturvrdsverket har fulgt for
beredelsene til forhandlinge
ne. Han forteller at landene
star fritt til a foresla forbud mot
flere stoffer enn de som n står
på lista.

— For å gjøre forhancllinge
ne enklere, er landene blitt eni
ge om at lista ikke skal være for
lang til å begynne med, sier
hatt til N&M Bulletin. Sverige
har ikke bestemt seg for om
landet vil fremme ytterligere
forslag når forhandlingene

som skal redusere forurensnin
gen av tungmetaller.

—Det er ikke mulig åfå til et
forbud. Men målet er stille
konkrete kiav til forskjellige
typer produksjon, opplyser
Christian Dons i SFT til N&M
Bulletin.

Den foreløpige rapporten fra
det amerikanske Energy I nfor
mation Administration (EIA),
viser at USAs utslipp av C02
økte med fire prosent fra 1990
til 1994. melder Reuter.

— Økt økonomisk aktivitet

kommer i gang over nyttår.
— I)et er stor interesse for

POP i llere deler av verden. Får
vi til en avtale i ECE, kan det gi
muligheter for avtaler i andre
regioner, sier Linda.

UNEP har satt i gang utred
ninger om miljøgifter, og ar
beidet skal avsluttes i 1997.
Lindå regner med at ECE-for
handlingene kan ta to år, slik at
torhandlinger om en verdens—
omuspennende avtale kan starte
i 1998.

Motbor i EU
Men den svenske optimismen
møter motbØr i EU. Selv om de
vesteuropeiske landene stort
sett har forbudt bruken av de
aktuelle miljøgiftene, er det
mange i-land som pro(luserer
gifiene, for selge dem videre
til ti-land, hvor bruken av mil
jøgifter Øker.

I et internt EU-notat går det
fram at EU-byråkratiet ønsker
å motarbeide et strikt. verdens
ornspennende forbud. Ifølge
den danske avisen information
stillerbyråkratene spørsmål ved
om EU har interesse av et «ju
ridisk bindende» handlingspro
gram med «definisjon av spesi
fikke mål».

Forhandlingene om forplik
tende reduksjoner vil antakelig
starte tidlig i 1996. Selv om det
er flere tungmetaller enn disse
tre som forurenser Europas
natur, vil det ikke være aktuelt
i l’orhandle om andre stolt er
nå.

og energiforbruk, kombinert
med lave energipriser, er de
viktigste årsakene til Økningen,
heter det i rapporten. EIA mel
der imidlertid at utslippene av
metan gikk ned med fåm pro
sent fra 1990 til 1993.

naret om hormonefftkter av
miljøgifter holdt i Oslo. Semi
naret var betalt av Norsk Hy
dro.

Overlege Øystein Magnus

KØBENHAVN: Danmark
har verdensrekorden i
testikkelkreft. Nå vil
miljøvernminister
Svend Auken ha bort
en rekke kjemiske
stoffer som inngår i alt
frabadeballer til sæd
drepende krem. Indus
trien skriker etter
bevis.

N&M Bulletin

_______

Jens P. Toldnæs

Danmarks miljøvernminister
vil ta redusert sædkvalitet og
verdensrekord i testikkelkreft
alvorlig.

Under en høring i det dan
ske Teknologirådet nylig, la
Auken fram et forslag om at
Danmark skal forby en rekke
stoffår som kan virke som det
kvinnelige kjønnshormonet
østrogen.

Forslaget tar sikte pi en full
stendig utfasing av alkylphen

ved Rikshospitalets kvinnekli
nikk la fram skremmende tall
for utviklingen av testikkel
kreft. Fra perioden 1953-57 og
fram til perioden 1988-92 er
denne sykdommen tredoblet i
Norge, uten at forskerne vet
hvorfor. Dermed har Norge
nesten like mange tilfeller av
testikkelkreft som Danmark.
som har flest tilfeller av syk—
dommen i verden.

- Myndighetene
svikter
Naturvernforbundet roser næ
ringslivet for å ta problemene
alvorlig, men er samtidig skep
tisk til at næringslivet alene
setter dagsorden for disse sake
ne i Norge

— Vi registrer at noen få av
verst ingene i industrien ertvun
get til å gå inn i disse sakene.
Det er prisverdig, men vi vet jo
at de ogshar sine produkter å

ol-forbindelser i innen år 2000.
Disse forbindelsene har vist
østrogenellekt. og finnes i ren—
gjøringsmidler. maling, lakk.
kjøle- og sprØystemidler og i
sæd-drepende kremer.

Phatalater brukes blant an
net som mykgjørere i PVC
plast, de finnes også i lim, fu
gemasser, bygningskomponen
ter, elektriske kabler, maling,
lakk og trykk targer. Langt fra
alle phatalater har vist Østroge—
neffekt.

Krever
Full oversikt
Auken ønsker at det i løpet av
et halvt år skal foreligge en
oversikt over mulighetene til å
erstatte bløtgjØrerne i PVC
plasten.

—Danmark har tidligere
kjempet for å forby PVC pa
grunn av krettiare. Nå må vi
også se (lette dette materialet
med hensyn til østrogenvirk
ning. Utfasing av all myk PVC

forsvare, sier konstituert gene
ralsekretær i N aturvemforhun
det, Tore Killingland. til N&M
Bulletin.

Killingland mener myndig
hetene svikter sin rolle vakt-
hund når det gjelder hormon
effakter av miljøgifter.

Mest om
mennesker
Seminaret dreide seg først og
fremst om helseskader hos
mennesker, hvor den store usik
kerheten omkring hormonef
feketer ble poengtert till sta
dighet.

Dette ble påpekt av Bellonas
Christian Rostoek, som under
debatten etterpå la vekt på at
det finnes en rekke eksempler
på skader hos dyr.

— Skal vi vente til vi er 100
prosent sikre på alt, fr vi ikke
gjort noe på tyve r, og det kan
være veldig sent, sa han blant

eren hjørnestein i arbeidet vårt,
sa han under høringen. Mens
Auken ikke var redd for å sette
arstallet 2000 pa alkylphenole
ne, er han mer forsiktig med
hensyn til når phatalatene kan
forsvinne.

En rapport fra den danske
miljØverndepartemente tidlige
re iår omtaler phatalatene som
«de mest utbredte menneske-
skapte forurensende stoffer».

Industrien
Får en Fordel
Industrien er svært skeptisk til
Aukens forslag. Lars Blom fra
Dansk Industri advarer mot
raske, ttlelsesladede løsninger
som verken løste danske eller
globale miljøproblemer. Auken
mener industrien ikke burde
bekymre seg så sterkt om svek
ket konkurranse evne — tvert
imot.

— Det er ikke slik at de som
kommer sist på toget får de
beste plassene. Ved at Dan

annet.
Magnus la fram data som

viste at to prosent av alle gutte
barn idag fdes uten at testikle
ne har vandret ned i pungen
slik de skal. Dette er en klar
stigning fra 67 og fram til idag.

Også tor testikkelkreft la
Magnus fram tall som viste en
skremmende utvikling.

Usikkert om sd
Til tross for mye mediablest
omkring norske



Elkem energi har søkt
om konsesjon til
utbygging av Faulv
assdraget, kloss opptil
Rago nasjonalpark i
Norland. Naturvernor
ganisasjonene reage
rer kraftig.

[V&M Bulletin
Audun Garberg

— Faulvatn er det siste vassdra
get i kommunen som ikke er
regulert. Utbyggingen vil ligge
tett opptil Rago nasjonalpark.
Nærornrdet til nasjonalparken
blir sterkt berørt av selve regu
leringen og nye kraftlinjer som
m bygges, sier Finn RØnnebu
i «Aksjon vern Faulvatn» til
N&M Bulletin.

Elkem energi har rettighe
tene til utbygging av vassdra
get, og har nå sendt en konse
sjonssøknad. Søknaden er ute
til horing fram til midten av
november, før saken skal av
gjøres av regjeringen.

— Dette er et omride som
brukes mye til friluftsformål.
Faulvatn fungerer som en bul
fersone for nasjonalparken. si
er Rønnebu. Han tror at en
utbygging vil føre til økt fra
likk i nasjonalparken som alle
rede har store slitasjeskader.

Arbeidsplasser
Sørfold kommune har tidligere
vært kritisk til utbyggingspla
nene. Kommunen har stilt krav
om at en utbygging skal gi nye
arbeidsplasser ved hjørnestens
bedriften Elkem Salten Verk,
og at kraftverket skal tilfalle
kommunen etter 25 år. Ingen
av disse kravene vil bli inn
fridd. Kommunestyret har li
kevel støttet konsesjonssØkna
den, i håp om at utbyggingen
skal sikre arheidsplassene ved
smelteverket.

Elkem Salten har planer om
å øke kapasiteten, og trenger
mer energi.

— Vi vil sikre oss en større
kraftbase enn vi har i dag, opp
lyser teknisk sjef Olav Henrik-
sen ved Elkem Salten.

Piggsvinet er forsvun
net fra Masfjorden
kommune. sannsynlig
vis er dyrene utryddet
av rottegift. Direktora
tet for naturforvaltning
(DN) har sagt foreløpig
nei til ny utsetting.

N&M Bulletin__________
Jens P. Toldnæs

En registrering av biologisk
manglold i Masfjorden kom-

— Hva om dere ikke fr kon
Ses johl?

— Da må vi enten dempe
amhisjonsnivået —og jeg erredd
det blir konsekvensen — eller
dekke kraftbehovet på en an
nen måte, sier Henrikscn.

— Det er vanskelig for kom
munen i gå mot konsesjon når
det kan bety farvel til arbeids
plasser?

— Vi må være åpne og si at
tap av arbeidsplasser kan bli
konsekvensen. Men jeg synes
ikke kommunen har latt seg
presse. De lorventer synlige
positive virkninger for bygda,
som en ny vei med god stan
dard, bru over elva og at kraf
ten skal komme smelteverket
til gode. I tillegg får de skatter
og avgifter fra kraftverket.

- Heldig situ
asjon
Henriksen innrØmmer at El
kem Salten er i en heldig situ
asjon som hjørnestensbedrift,
men sier de har gjort mye lbr
ta vare på spillenergien. Smel
teverket planlegger også å byg

mune i Hordaland avdekket at
piggsvinet er forsvunnet som
art i kommunen.

Vi vet at det var en pigg
svinstamme her på 50-tallet,
men så ser det ut til at de plut
selig har forsvunnet, sier mil
jøvernleder Tore Svendsen til
N&M Bulletin.

Søkt om å sette
ut ti piggsvin
Svendsen har lett i gamle hel
serådsprotokoller som lorteller
om «rottekrig» på den tiden
piggsvinet forsvant.

— Vi kan ikke si med sikker
het at dette er riktig. Vi har
også lurt på om plantevern
midler kan ha vært årsaken,
men den massive utleggingen
av rottegift virker mer sann-

ge anlegg for gjenvinning av
energi i røyken.

Finn Rønnebu er kritisk til
smelteverkets makt og innfly
telse i kommunen.

— Det er et spesielt klima i
kommuner med hjØrnesteins
bedrifter. Behov bedriften p
står at den har gr foran andre
hensyn. Jeg vil hevde at den
lokale motstanden er langt stør
re enn det som kommer til ut
trykk i kommunestyret, sier
RØnnebu.

Lokal aksjon
Aksjon verri Faulvatn har nå
bedt om et møte med Nærings
og energidepartementet om
denne saken. Aksjonen har også
startet en underskriftsaksjon i
Sørfold og nahokommunene.

Etter at høringen er over skal
konsesjonssøknaden behandles
i Nærings- og energideparte
mentet, før endelig avgjørelse
faller i statsråd. Dersom Elkem
får klarsignal kan anleggsar
beidet starte i 1999, med to års
byggetid.

synlig, sier han.
Masfjorden kommune har

søkt DN om t få lov til å sette ut
li piggsvin i kommunen. DN
har foreløpig sagt nei til søkna
den. 1)ersom det kommer fram
opplysninger om hvorfor arten
forsvant, kan saken tas opp til
ny behandling. Svendsen har
godt håp om dette.

— Dersom vi vet årsaken vil
vi sørge for ikke å gjøre det
samme igjen. En slik sak er
også overførhar til andre sår-
bare arter i kommunen, slik
som for eksempel salamande
ren, sier han.

IÆSERE: N&M Bulletin
inviterer sine lesere til å
delta i leserpanel. Ta konk
takt med redaksjonen.

Landene i Midt-østen
kan sørge for at olje-
prisen faller kraftig de
neste årene. De vil
øke sin oljeproduksjon
for å ta en større del
av markedet, tror
professor og ekspert
på energipriser, Man-
an Radetzki. Prisfall
på olje vil få alvorlige
konsekvenser for
norsk økonomi.

N&M Bulletin

_____

Audun Garberg

Marian Radetzki er prokssor i
nasjonaløkonomi ved høgsko
lan i Luleå i Sverige. Han spår
at landene i Midt-østen nå vil
øke produksjonen av olje for å
ta en stØrre andel av verdens
markedet. Det vil fØre til at
prisen på olje 1aller.

— Dette er en konsekvens av
at Norge og de andre landene
utenfor Midt-østen har produ
sert mer og mer olje de siste
årene. Midt-østen har tapt så
stor markedsandel at det ikke
lenger lønner seg for dem å
forsvare dagens pris. Slik har
den norske produksjonsøknin
gen bidratt til at Midt-østen
ønsker l endre oljeprisen, sier
Radetzki til N&M Bulletin.

Et fall i oljeprisen vil fri dra
matiske konsekvenserfor norsk

Svovelutslipp fra indus
trien er antakelig
årsaken til at det blir
kaldere i Nordatlante
ren. Det viser ny fors
kning.

N&M Bulletin

_______

Ole P. Pedersen

Del har lenge vært kjent at
svovelutslippene reduserer (len

økonomi. En nedgang på 10
kroner per fat betyr 11,5 milli
arder kroner i lavere eksport-
inntekter, mens statens inntek
ter reduseres med sju milliar
der kroner, opplyser rådgiver
Morten Lindbiick i Finansde
partementet.

OljeFondet
tømmes?
I dag ligger oljeprisen rundt
100 kroner per fat. Oljefondet,
som regjeringen har beregnet
til drøyt 10 milliarder, er basert
p en oljepris på 105 kroner.
Dersom oljeprisen faller, kan
innlektstapet til staten spise opp
langt mer enn oljelondet.

OPEC-landene i Midt-øs
ten har også tidligere sørget for
et kraftig prisfall på olje. På
midten av 50-tallet ble oljepri
sen halvert fra 35-40 dollar per
fat ned til 15-20 dollar per fat.
Arsaken var at Midt-Østen øk
te sin oljeproduksjon for å gjen
erobre tapte markedsandeler.

På kort sikt tror Radetzki at
det er lite Norge kan gjøre for i
hindre et nytt prisfall.

— Det er landene i Midt-
Østen som bestemmer hvor
prisen skal ligge, sier han.

Koster tre dollar
å produsere
Radetzki vil ikke spi hvor langt
prisen kan komme til a falle.
Men OPEC-landene har mye å
g på, med en produksjonspris
tor et fat olje på knappe tre

globale oppvarmingen. Men
forskerne har ikke funnet ut fØr
hvorfor områder langt fra ut
slippene også kjtsles ned.

Utslippene fører til endret
klima og kjolige vinder over
Nordatlanteren og det nordlige
Stillehavet. Det er det ameri
kanske senteret for atmosfære-
forskning som har kommet
fram til dette, skiiver New Sci
entist.

dollar per fat.
Oljeselskapene vil nok klare

seg med lavere pris, men lete-
tempoet vil bli redusert.

— Med dagens teknikk for
produksjon vil de fleste selska
pene redde seg ganske godt
dersom prisen stagnerer p 10
til 12 dollar. Vi mister nok
endel små produsenter, for ek
sempel i Nord-Amerika, men
det vil neppe påvirke produk
sjonen i Nordsjøen. Derimot
vil prisen påvirke letetempoet.
Og (let er nettopp OPECs hen
sikt med å senke prisen. De
Ønsker at færre nye felt blir
åpnet, slik at de får en større del
av markedet.

økt Forbruk?
Sannsynligvis vil et fall i olje-
prisen fØre til økt forbruk. Men
Radetzki ser også en annen
mulighet:

— Dette er avhengig av be-
skal ningen i konsumentlande
ne. De kan bestemme seg for at
lavere oljepris ikke skal kom
me forbrukerne til gode, og
hØyne skattene ut ifra for ek
sempel miljøhensyn.

— Hva kan Norge gjøre for å
motvirke prisfallet?

— Spørsmålet er om Norge
bør drive en politikk som leder
til at prisen ikke faller. Norges
mulighet til a hindre et prisfall
er å redusere utvinningen. Mitt
svar som økonom er da at det er
bedre for Norge fortsette sin
produksjon på dagens nivå.

Ifølge David Eriekson, leder
for forskriingsprogrammet, kan
endringene i vindsystemene
også føre til flere og sterkere
vinterstormer ved Østkysten av
USA.

—
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Det er Gunnar Berge
som nekter norske
forbrukere opplysnin
ger om at varene de
kjøper, inneholder
bestemte helseskade
lige stoffer. Kommu
nal- og arbeidsdepar
tementet (KAD) vil
aldri gi ut opplysnin
gene om den mulige
helsefaren, får N&M
Bulletin opplyst.

N&M Bulletin

____

Jens P. Toldnæs

Saken bringes nå inn for miljø
vernminister Thorbjørn Bernt
sen. Denued er det duket for
internt oppgjør i regjeringen
om saken.

Listen over hvilke produk
ter som inneholder helse- og
miljøskadelige stoffer finnes i
Produktregisteret. Dette eies av
KAD. Fem etater. SFT, Folke
helsa, Giftinformasjonssentra
len, Statens arbeidsmiljøinsti
tutt og Oljedirektoratet, har i
dag innsynsrett i registeret.
Lislene i Produktregistret inne
holder fullstend ig kjemisk sam
mensetning over alle produk
ter som er merket med helse-,
brann-, eller eksplosjonsfare.

- Aldri aktuelt å
gi opplysninger
Selv om Produktregisteret eies
av KAD. vil ikke departeinen
tet vedga noe ansvar overfår
forbrukerne når det gjelder pro
dukter som inneholder skade
lige kjemiske forbindelser.

— Sett fra vår side vil (lei
aldri være aktuelt ti gi ut opp
lysninger om enkeltprodukler
og hvilke kjemikalier de inne
holder, sier ekspedisjonssjef i
KAD, Jon Bllid til N& M Bul
1dm.

Blålid peker på at opplys
ningene er levert inn under løf
te om taushetsplikt fra departe
mentets side, og at de derlor er

å anse som produksjonshem
meligheter. Departementets
jobb er å registrere opplysnin
gene, og ti sørge for et system
hvor bare autoriserte personer
har nnsynsrett.

- Vi bare
registrerer
—Er det ikke alvorlig hvis nor
ske ft)rhrukere uforvarende kjø
perhelseskadelige produketer?

— Vi er bare en registrering
senhet. Derfor er (lei ikke opp
til oss vurdere hva som er
riktig eller ikke i denne saken,
sier Bllid.

Tidligere i år lovet SFT at
også Naturverntorhundet skul
le få vite navnet på noen pro
dukter som inneholder miljø
giftene 4-nonylfenol. DEHP og
TBT. Disse stoffene finnes blant
annet i rengjøringsnudler og
maling. Det er dokumentert at
de har Østrogenlignende virk
ning, og at (le kan forarsake
fostersk ader.

SFTs IØflc er trukket tilba
ke. Leder i Naturvernforbun
det, Heidi Sørensen, reagerer
sterkt p hemmeligholdelsen,
og har skrevet brev til miljø
vernrninister Thorhjrn Bernt
sen om saken.

— Vi har tidligere informert
rniljøvernministeren om disse
niiljøgiftene. Vi kan ikke tro at
politikerne, i likhet med hyrå
kratene. v il hemmel igholde sli
ke livsviktige opplysninger for
forbrukerne, heter det i brevet.

Provde å taye
reglene
Seksjonssjef i SFT, Erik I-tøy-
gård, mener (let er viktig å få ut

opplysningertil forbrukerne om
hvilke helse- og miljøskadeli
ge kjemikalier som finnes i
enkeltprodukter. Problemet er
sikkerhetsreglene som erknyt
tet til Produktregisteret.

— SFT har sett på om det er
mulig ti tøye disse reglene, men
det er det ikke, sier han til
N&M Bulletin.

Norske bedrifter skal forhol
de seg til reglementet når de
sender inn sine opplysninger
om kjemikalieinnholdet. Høy-
gård mener et åpnere produkt-
register ville bli dårligere, for
di industrien av konkurranse-
hensyn ville være mindre in
teressert å oppgi hvilke sioftr
som benyttes.

— Naturvernforbundet øn
sker jo bare opplysninger om
enkeltkjemikalier, ikke hele
produktets sanimensetning —

kan dette skade industrien?
— Problemet er at det olte er

et enkelt stoff som gjør at et
produkt virker. Det er også slik
at spesielt effektive stofkr i
produkter ofte er helse- eller
miljøskedlige.

Stemmer ikke
Fagkonsulent i Naturvemfor
bundet, SigrunRingvold, er ue
nig med Høygård.

— Vi har skriftlig dokumen
tasjon fra A/S Denofa og Lille
borg Fabrikker og fra Jotun p
at bedriftene har sluttet bruke
kjemikaliene det er snakk om.
l)et skulle jo tyde p stoftene
ikke er mdvendige, sier hun.

Helsefaremerke og miljø
inerking er de to eneste opplys
ningene forbrukerne har støt
te seg til i dag.

8lader’ som ikke tør’

la seg

opplagekontr’ollene kan

ikke bli medlem

av Norsk Fagpresee

INDEKSHUSET, Drammensveien 40
Postboks 29 t 3 Solli, 0230 Oslo
Telefon: 22 54 98 50
Telefax: 22 54 98 60
E-post: FrmapostFagpressen.No
URL: www.Fagpressen.No

Takk for
støtten!

Berge skjuler
giftopplysiiiiiger Det finnes

blader som har

enorme

opplag
I

I

çJ

Danskene:ja til PVC-forbud!
Den vanlige danske vil forby PVC. Det viser en ny menings
måling. 62 prosent av danskene mener PVC er «meget» eller
«noe» skadelig. Av disse vil 73 prosent ha et raskt forbud mot
stoffet. Det kommer fram i en meningsmåling Gallup har gjort
for den danske Greenpeace-avdelingen, skriver Information.

— Undersøkelsen viser at det er bred støtte for vårt krav om
et forbud mot PVC, sier Jan Søndergaard i Greenpeace.

DE ER IKKE

BLANT VÅRE 219

MEDLEMSELADER

norsk fagpresse®
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Datamaskiner kan nå
miljømerkes med det
offisielle svane-mer
ket, hvis de oppfyller
kriteriene om blant
annet energiforbruk
og gjenvinning.

N&M Bulletin
Jon K. Berg

12. oktober skal styret i den
nordiske miljømerkingen
«Svanen» ta stilling til miljø—
merking av datamaskiner. For
slaget er omfattende, og det er
til n uklart hvilke maskiner på
det norske markedet som even
tuelt klarer å oppfylle kravene,
forteller prosjektieder Tormod
Lien i MiljØmerket Svanen til
N&M Bulletin.

Kravene er blant annet:
• Gjenvinning. Det skal være

enkelt å demontere maski
nene, og de enkelte delene

skal kunne gjenvinnes. Im
portrer og forhandlere for
plikter seg til å motta ut-
brukte maskiner, og de skal
dokumentere hvordan de har
tenkt å gjenvinne (1cm.

• Reparasjon. Det skal være
lett reparere maskinen.

• Påbygging. Det skal være
mulig bygge på maskine
ne, slik at du slipper kjøpe
helt ny maskin når du for
eksempel trenger større
hard-disk.

• Miljøkrav til råvarer. Det
stilles miljøkrav til råmate
rialene som er brukt i pro
duksjonen, og til kjemikali
ene i batteriene.

• Energiforbruk.
• Arbeidsmiljø (støy, sittestil

ling, tråling).

Konkurrerer
Et svanemerke p datamaski
ner vil konkurrere med andre
merker, først og fremst det tys

ke «Blå Engel», det amerikan
ske «Energy Star» og det pri
vateTCO i Sverige. Sistnevnte
har blant andre Naturvemfor
bundet i Sverige i ryggen. I
Norge har allerede Tandherg
fatt TCO-merket på en av sine
maskiner.

Men Svanemerket skiller seg
ut fra TCO og Blå Engel på
liere områder. blant annet:

Danmark kan bli nødt
til å oppheve sitt for
bud mot engangsem
ballasje på øl og mine
ralvann. EUs emballa
sjedirektiv er et hett
stridstema også i vårt
naboland.

N&M Bulletin
Audun Garberg

Næringslivet i Danmark tolker
direktivet som en dødsdom over
landets embalasjepolitikk. Sø
ren Henriksen sier til avisen
«Det ny Notat» at han ikke kan
tolke direktivet på annen måte
enn at forbudet mot bokser m
oppheves. Henriksen er direk
tør i handelsnæringens organi
sasjon, Dansk handel og ser
vice.

Danmarks miljøverndepar
tement, Miljøstyrelsen, vurde
rer nå hvordan EUs direktiv vil
påvirke emballasjepolitikken.

• Svanen har også kriterier for
bærbare datamaskiner.

. Svanen har strengere krav til
tungmetaller og hatterier.

• Svanen har krav til gjenvin
ningsgrad for plastdelene og
inetallene.
På den andre siden er TCO

kravene strengere på kjemika
lier enn Svanen.

I midten av nôvemher leg
ger styrelsen fram sitt forslag
til endringer som gjør at dansk
lovgivning ikke strider mot EUs
d irektiv.

Håper
— Ønsker dere å beholde lbrhu
det mot engangsemballasje p
øl og mineralvann?

— Vi har ikke tatt endelig
stilling til dette, men det har
vært holdningen til n, sier
Karsten Vrangbæk i til N&M
Bulletin.

Vranghiek henviser til en
del av direktivet som skal gjøre
det mulig å beholde gjenbruks
systemer så fremt de ikke stri
der mot andre av EUs lover.
Mil jøstyrelsen håper dette kan
redde dansk emhallasjepolitikk.
Men tilhengerne av hoks har et
annet syn på saken. Søren Hen
riksen mener forbudet er en
konkurransehindring, og der
med i strid med EUs lover.

Telenor vurderer å
skifte ut en del av sine
5000 bensindrevne
biler til el-biler. Det
forteller direktør for
sikkerhet og miljø, Jan
Erik Svensson, til N&M
Bulletin.

N&M Bulletin

_____

Ole P. Pedersen

Telenor har i høst vedtatt en ny
miljØstrategi, som blant annet
krever at selskapet skal doku
mentere at det forurenser min
dre for hvert år. Arbeidet be
gynte med en undersøkelse om
hvilke miljøproblemerTelenor
har i Stavanger-regionen.

— Hvorfor har Telenor la
get en miljøstrategi?

— Det er for være p offen
siven i miljøspørsmål. Vi me
nervierenmiljøhevisst bedrift
med miljøvennlige produkter,
men vi har en del miljØsynder
fra tidligere. Et eksempel er
gamle telefonstolper og sjøka
bler som er ute av drift, og bare
ligger der. Vi har fått pålegg
fra myndighetene om å gjøre
noe med halonanleggene våre.
Og vi har en del rydde opp i
når det gjelder kreosot. Alt det
temvitafatti.

— Vi prøver å få etablert et
«produktslakteri», med hele
livslØpet, og hvor målet er mest
mulig gjenbruk og at minst
mulig skal gå på fyllinga. Tid
ligere har det vært mest enkelt-
tiltak.

Ikke konkret
ennå
Ansvaret ligger hos Konsern-
stab sikkerhet og miljø, for å
samle alle tiltakene i en felles
strategi for hele konsernet.

— Har Telenor satt kon
krete mål for hvor mye som
skal gjenvinnes?

— 1 miljøstrategien er det
overskrifter. Det som mangler
i dag er tidsaspektet. Vi skal få
fram en strategiplan som er
mer konkret og forpliktende.
En ting er at myndighetene
krever utfasing av halon innen

år 2000, men vi Ønsker også å
gjøre noe med de problemene
hvor det ikke er satt noen kråv.

— Men det er mange som
lager miljøstrategier om da
gen. Telenor gjør ikke dette
bare fordi dere er nødt?

— Nei. Jeg har i hvert fall en
jordnær tilnærming, og hvis
konsernledelsen mener dette
alvorlig, så skal vi 1.å noe kon
kret ut av strategien.

— Kan dere tjene noe pa
dette?

— Vi jobber intenst med PC
utfordringen. Vi har en del
kontakter med industripartne
re for å se på livsløpet til en
datamaskin. Et eget selskap
innen Telenor ble opprettet i
august med 32 ansatte. Dette
selskapet vil tilby å ta hånd om
avfall fra andre hedri her, ikke
bare Telenor. Firmaet er skred
dersydd for å ta hånd om vårt
avfall i Norge, og sørge for at
det blir gjenbrukt. For eksem
pel kan en datamaskin bli opp
gradert, og dermed leve i et par
år til, før den går til «slakteri
et».

— Skal dere også profilere
Telenor pa dette?

— Det må bli opp til informa—
sjonsavdelingen. Først rn vi
bevise at vi fr til tingene. Men
vi tror jo det er butikk i dette
arbeidet, selv om ikke det er det
primære målet.

økt interesse
— Hvordan er oppmerksom
heten i næringslivet om miljø
i dag i forhold til tidligere?

— Det er nok en Økende be
vissthet i næringslivet. Det slo
meg i høst, da jeg søkte etter
rniljØrdgiver, at flere andre
konsern var ute etter det sam
me. En av årsakene kan være at
om du har en ollensiv holdning
p miljøsiden, så har du en
ollensiv opinion i markedet.
Vi lever av våre kunder, og
etterhvert som de blir mer be
visste p miljø, og media har
makt til å sverte dem som ikke
er det, er ledelsen bevisst på at
miljø er viktig for bedriften.
Ønske eller ikke ønske det, men
slik er det bare. Tiden arbeider
for at miljø blir viktigere for

både konsern og enkeltrnen
nesker.

— Hva er grunnen til at
næringslivet først opplever
miljøinterssen nå?

— For få år siden så nierings
livet dette som avfall, I dag er
det en ressurs. Industrien opp
dager at miljøtiltak ikke kos
ter. Et nytt rensetiltak på Fal
conbridge i Kristiansand viser
seg å være butikk. Da er indus
trien med.

— Hvilken dialog har dere
med miljømyndighetene?

— Jeg har ikke hatt noen til
nå. Jeg har vært opptatt av å få
tingene i gang. Men den nye
miljølederen, Ellen Birgitte
Strømø, har svært god kontakt
med departementet og tilsyn-
ene.

— Du sier Telenor Ønsker å
være en pådriver. Hvor har
dere mest å hente?

— Det er på datamaskinene.
Vi er en storforbruker — og
mange terminaler er utslitt ba
re i løpet av to r. Hvis vi sliter
ut en PC i Vadsø, skal den
enten få et nytt liv i en annen
fomi, eller den skal oppgrade
res og g tilbake i bruk.

—Vi vurderer også om det er
mulig å la skoleverket bruke
datamaskinene, som jeg vil tro
er fullt brukbare for deres for-

mål. Men vi m sØrge for at vi
ikke eksport erer avfall til sko
lene, så vi m ta hånd om mas
kinene nr skolene er ferdige
med dem.

— Vil måten datamaskiner
produseres p, være viktig
ved innkjøp av nye maski
ner?

— Ja. Innkjøp er viktig. Vi
har allerede en del krav p inn
kjøp. men vi kan være en pdri
ver for se til at produsentene
blir enda mer miljøbevisst p
hva de presenterer for marke
det.

- Mulige biler
kun gå på el
— Et år eller to framover i tid
—
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Byggingen av et anlegg
for behandling av
spesialavfall kan starte
allerede til våren.
Miljøstiftelsen Bellona
reagerer kraftig mot
saksbehandlingen, men
er fornøyd med at en
avgjørelse er tatt.

N&M Bulletin
Audun Garberg

Norsk avfallshandtering (No
ah) har fått godkjent sin konse
kvensutredning for et spesial
avfallsanlegg. Anlegget skal
behandle og brenne organisk
spesialavfall.

Miljoorganisasjonen Bello
na er svært misfornøyd med
deler av konsekvensutrednin
gen. Fagmedarbeider Bird
Bergfald pipeker blant annet
at opplysninger om innholdet
av det giftige stoffet TOC i
asken fra anlegget er holdt hem
melig for høringsinstansene.

—Deler av høringsprosessen
misliker jeg sterkt. Ting vi har
uttalt oss om er ikke de samme
som styret i Noah tar stilling
til, sier Bergfald til N&M Bul
letin.

Han presiserer likevel at
Bellona er fornøyd med at det
nå ser ut til å bli bygd et be
handlingsanlegg for spesialav
fall.

Noah kan starte byggingen
av et anlegg i løpet av 1996,
med en beregnet hygge tid pto
år. Går alt etter planen står
anlegget ferdig i 1998, og kan
ta imot ca 30 000 tonn spesial
avfall i året.

Den ozonnedbrytende
gassen KFK er nå den
nest største smugler
varen til Miami.
Restriksjonene p bruk av KFK
er blitt stadig strengere de se-
neste årene, og 1. januar neste
år er det totalt forbudt. Inn
strammingen har ført til en
blomstrende svart handel i
USA, der gassen stort sett bru
kes i klirnaanlegg.

I fjor ble det ulovlig impor
tert 22 400 tonn, mens tallet i
r vil være rundt 10 000 tonn.
Mesteparten av KFK-gassen
kommer fra India, Mexico og
Russland, ifølge organisasjo
nen Ozone Action.

De amerikanske myndighe
tene har s langt bare fått tak i
500 tonn av den illegale KFK
gassen.

Tviler
Samtidig uttrykker nå republi
kanerne i USA tvil om KFK
gassen i det hele tatt svekker
ozonlaget. De vil at forbudet
mot KFK utsettes til r 2000,
skriver New Scientist.

John Doolittle fra Califor
nia sa under en høring nylig at
det ikke er noen etablert enig
het forskerne imellom om KFK
gassenes innvirkning p ozon
laget.

— Vi trenger v.itenskap. ikke
pseudovitenskap, sa Doolittle.

Naturvernforbundet
kommer med flengen
de kritikk av Norges
innsats på den inter
nasjonale konferan
sen om miljøvern i
Europa. — Jeg er skuf
fet over Thorbjørn
Berntsens innsats, sier
fagsjef Helene Bank i
Naturvernforbundet.

N&M Bulletin

_______

Ole P. Pedersen

Bank mener Norge ikke priori
terer det europeiske miljøver
net. Den samme kritikken rain
mer også de andre europeiske
landene.

— Miljø er ikke på dagsorden
lenger. Alle vil sitte bakerst i
klassen, ingen vil gå foran. Det
eneste som ble lagt fram i So
fia, var tiltak som lønner seg på
kort sikt. Alt som koster pen
ger, er umulig. Det er et para
doks, nr vi snakker om noen

av de rikeste landene i verden,
sier Bank, som var en dcl av
den norske delegasjonen i So
fia.

— Sofia-konferansen er det
eneste tbrumet hvor hele Euro
pa er til stede. Det er akkurat
det Bemtsen selv har etterlyst.
Nå har han overlatt samtalen
til byrkrater i departementet.

Organisasjonene
har æren
— Er det et signal om at Norge
ikke er interessert i dette arbei
det?

— Jeg vet ikke. Det er et
spørsmål om prioritering.
Berntsen burde satset mer p
den europeiske prosessen både
tØr, under og etter konftran
sen. Det har vært forf politis
ke føringer i Norges arbeid.

Bank mener de frivillige
miljøorganisasjonene har mye
av æren for at sluttdokumentet
fra koniéransen ble bedre enn
ventet.

— Forventningene var imid
lertid ganske lave på forhånd.

Men det kom inn noen uttalel
ser om atornkraftverk, atomav
fallslagre og prøvesprengnin
ger. Det var et lite skritt fram
over, sier Bank.

- Godt Fornøyd
Mil jøverndeparternentet (MD)
er imidlertid godt fornøyd med
Sofia-konferansen. Statssekre
tær Bernt Bull sier i en uttalel
se at «det er gjort framskritt på

flere områder».
Landene ble enige om et

«miljovernprogram for Euro
pa», som blant annet legger
vekt pa å styrke folkelig enga
sjernent og organisasjonenes
rolle.

Neste konferanse om «mil
jovern for Europa» skal holdes
i Danmark om tre r.

Grønt lys for nytt
spesialavfallsanlegg

Svart ozon
hull i USA

- Berlitsell skuffer

ABB renseriAsia
ABB \liljø skal levere et
rensean legg forsvoveldiok
syd (S02) til et nytt kullfyrt
kraftverk i Paiton på øst
Java i Indonesia, melderby
rået NewsWire.

Industrien brukermerolje
Norsk bergverksdrift og industri økte bruken av fyringsolje
med sju prosent fra 1992 til 1993, viser ny statistikk. Tall fra
Statistisk sentralbyrå forteller at oljeforbruket vardet høyeste
siden 1985. Også bruken av kull og koks økte kraftig.

Folkerpositive til bussen...
Bussen blir oppfattet som et
miljøvennlig transportmid
del, og folks holdninger til
buss som transportmiddel er
stort sett svært positive. Det
viseren meningsmåling gjen
nomført av byrået Fire fakta.

Størst oppslutning har bus
sen blant folk i Nord-Norge
og på Vestlandet. Mest skep
tisk er de som bor i Trønde
lag.

Flertallet i undersøkelsen
mener at bussen er langt mer
miljøvennlig enn personbil
og fly. Bare toget scorer høy
ere i enn bussen i folks miljø-
bevissthet, tre fjerdedeler av
de spurte mener at toget er
mer miljøvennlig enn buss.

Undersøkelsen er gjen
nomført for bladet Transport-
forum. Spørsmålene er stilt
til 1025 personer over 15 år.

NYBYGG, TILBYGG, REHABILITERING?
Ta enøk med i planleggingen.

I I Hamar-regionen
jjEnergiverk

Kontakt vår enøk-avdeling for gratis råd.
TIf.: 62 51 72 00

Visste du at
en sparedusj kan halvere varmtvannsforbruket

ditt til dusjing?

«Norge skal være
stolt av sin effektive
og niiljøvennlige
energiforsyning»

EnFOs visjon

Vannkraft er verdens
viktigste fornybare
energiressurs.
Produksjonen av
elektrisitet i et vann-
kraftverk forurenser
ikke omgivelsene.
Norge er det eneste
landet i verden som
dekker hele sitt for
bruk av elektrisitet
med vannkraft.
I resten av verden
dekker vannkraften
bare 6 prosent av for
bruket.

Telefon 67 11 91 00

Lars Hiflesgate 10
Postboks 565
5002 Bergen

— din leverandør av ren energi

Energiforsyningens
Fellesorganisasjon
EnFO

Granfos Næringspark
Volisveien 13 I (Fossbygget)
Postboks 274
1324 LYSAKER

Telefon 67 11 91 00
Telefaks67 119110

Våre 250 medlemsbedrifter sørgerfor 99 % av all strøm som brukes i IJorge
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Til sommeren må
fritidsbåtene levere sin
kloakk til et mottak på
land. Et påbud kan bli
vedtatt før jul.

N&M Bulletin

_____

Audun Garberg

Båter som er nærmere enn 200
meter fra land får ikke lenger
lov til slippe kloakken rett ut
i sjøen. Forbudet er først og
fremst myntet på fritidsbtene.
Båter med større anlegg for
kloakk kan enten tØmme den
utenfor forhudssonen, eller le
vere på land.

—Lokalt kan kloakkforurens
ning fra båter være et problem.
Særlig i innelukkede farvann
og om sommeren når mange
fritidsbåter er ute, sier Hans
Martin FØrsund i Sjøfartsdi
rektoratet til N&M Bulletin.

Førsund er saksbehandler for
forskriften som nå er sendt ut
til hØring. Dersom forslaget

ikke vekker store protester, blir
det vedtatt og satt i kraft fØrjul.

Få kommuner har mottak
sanlegg tbr kloakk fra båter.
Med de nye forskriftene kan
kommunene bli pålagt å hygge
slike anlegg.

Internusjonal
avtale
Forbudet fører Norge et skritt
nærmere oppfyllelse av Mar
p01, den internasjonale kon
vensjonen om hindring av for
urensning fra skip.

Hittil har Norge unnlatt
godkjenne den delen av avta
len som dreier seg om kloakk-
utslipp fra skip. En viktig år
sak er at svært mange kyst-
kommuner ikke har hatt rense
anlegg for kloakk. Myndighe
tene har fryktet at innsamlet
kloakk ville blitt spylt tilbake
på sjøen og skapt et forurens
ningsproblem enda nærmere
land.

— Det varslede forbudet har

ingen direkte sammnheng
med Marpol, men vårt langsik
tige mål er å ratifisere hele
avtalen, sier førstekonsulent
Jens Hjort i MiljØvemdeparte
mentet (MD). Deler av Marpol
blir nå reforhandlet. Forhand
lingene vil vise om Norges for
bud er strengt nok til oppfylle
kravene i avtalen.

Det er usikkert hvor effåktiv
innsamlingen av kloakk blir.

Bteieme må selv betale for å
bli kvitt avfallet: jo mer avEill
du leverer, desto dyrere blir
det. Løsningen kan være en
obligatorisk renovasjonsavgift
for båter som legger til havn.
Da må alle båter betale avgift,
uansett om de leverer kloakken
eller ikke. Forslag om en slik
avgift ligger til behandling i
MD.

Forbud mot kloakkutslipp
ra skip og sniåbåter Takk for støtten!

Miljokalenije,

mindre

/ 0

___ENØK

Sør AS
ENØK-Sør AS er et regionalt Enok-senter for Vest-Agder.
Selskapet skal utføre de lovplanlagte oppgaver rettet mot
sluttbruker innen energiøkonomisering, alternative energi-
kilder og inneklima for områdekonsensjonærene VAE og
KEV. I tillegg ønsker selskapet å utvikle egne torretnings
områder innenfor områdene energi og miljø.
Energiøkonomisering vil bli et viktig satsningsområde for
samfunnet i årene som kommer, og Enøk-Sør AS tar sikte
på å spille en aktiv rolle i denne utviklingen.
Selskapets lokaler ligger sentralt i Kristiansand.

Oslo Energi Enøk

COMBITRAC
MAXI

om energiøkonomisering, ta kontakt
med din lokale energileverandør.

6. — 17. november: Parts
konferanse om konvensjonen
for biologisk mangfold, i In
donesia.
6. november: Konferanse om
rikspolitiske retningslinjer for
Oslofjorden, Horten. Mer in
fo: Lisbeth Løvstad, Miljø
verndepartementet, tif. 2234
5928.
7. november: Miniseminar i
Oslo om miljøkrav i offentli
ge innkjøp, arrangert av Grip.
Mer info: 2257 3600.
7.— 8. november: Norsk rei
selivskonferanse, Bergen.
Arrangert av Nortra og Hor
daland og Bergen reiselivs
råd. Mer info: 5531 6600.
7. —8. november: Fagsemi
nar i Grimstad om biologisk
fosfor/nitrogenfjerning og
slambehandling. Arrangert
av Grimstad kommune og
Høgskolen i Agder. Mer info:
3709 2230.
8. — 9. november: Seminar
om hydrogeologi og miljø
geokjemi, Trondheim, arran
gert av Norges geologiske
undersøkelser.
8. — 9. november: Seminar
om «grønn turisme». Arran
gert av Den norske turistfore
ning.
8. — 12. november: Interna
sjonal økologisk filmfestival
i Freiburg. Mer info: +49 —

761—52024.
9. - 10. november: Det 5.
seminaret om hydrogeologi
og miljøgeokjemi, arrangert

Enøk er sunt — økonomisk og he1semcsig.
ønsker du mer informasjon og gode råd

EØk
NORD

Troms fylkeskoiumunes I noklbnd
9005 Trornsn

av Norges geologiske under
søkelse i
Trondheim. Mer info: Åse
Slind, 7390 4011, eller
Ase.Minde@ngu.no.
13.—is. november: Interna
sjonal konferanse om miljø
og bærekraftig utvikling i
Baltikum. Arrangert av
Stockholm environment in
stitute, i Nyköping. Mer info:
÷46 — 8 723 0260.
14.— 15. november: Presse-
seminar i Oslo om oljeindus
trien, arrangert av Norsk pe
troleumsforening. Mer info:
5153 5546.
15. — 17. november: Konfe
ranse om miljøvernpolitikk
og miljøvemorganisering mot
år 2000, Voss. Arrangert av
LOS-senteret. Mer info: 5554
8441.
20. november: Seminar om
miljøkommunikasjon i Stock
holm. Arrangert av Miljörap
porten, tlf: +46—8—243 480.
22. — 23. november: Natur
gasskonferansen, Trond
heim. Arrangert av Norsk
petroleumsforening, 7354
0326.
23.— 28. november: Årsmø
te i Friends of the Earth Inter
national, Togo.
5. — 6. desember: Nasjonal
konferanse om transport og
biologisk mangfold, Sundvol
den. Arrangør: Samferdsels
departementet, m.fl. Mer in
fo: 2207 3468.
11.—iS. desember: FNs kli

Markedets mest mil jøvennlige terrengtransportmaskin.
Kan komhineres ved hurtigkopling til Knausgrabb
stolpegraver-reiser.
Leverer osà: Stopletraller, Stolpejekk, Traversjekk,
Kvisteutstyr, Mijlevennlige felttoaletter. Be om prospekt.

NYE

[COMBI TRAC]
KJONOGSALGAyNorge S UTSTYR Til. SERVICENÆRINGEN

2435 Braskereidtoss. Til. 62423700

økologisk landbruk
Økologisk landbruk bygger påer helherssyn som omfatter de økologiske, økonomiske og sosiale sidene ved landbruksprodtsksjoneru Ved
økologisk drift tilstrebes et balansert økosystem som skal baseres mest mulig på lokale og fornybare ressurser.

Landbruksdepartementet har nylig laget en handlingspian for videre urvilding av økologisk landbruk i Norge. Handlingsplanen tar for seg en
rel&e tiltak som berører hele verdikjeden fra varene blir produsert hos bonden og til produktet finnes i butikkhylla. Det offentliges engasjement
har sin bakgrunn i driftsformens positive miljøeffekt, i tillegg til at slik produksjon spiller en rolle i næringsutvildingssammenheng.

landbruksdepartementet påvirker til omlegging til økologisk drift på flere måter;

* Omleggingarilskudd, kr. 600,- pr. dekar fordelt over 2 år, til produsenter som vil begynne å legge om fra tradisjonell til økologisk drift.
* Arealtilskudd, kr. 110,-pr, dekar, til ferdig omlagt økologisk drevet areal

Tilskudd til økologiske forsøksringer for veiledning om økologisk drift
* Tilskudd til forskisings- og utviklingsprosjekter

Tilskudd til informasjon
* Tilskudd til organisasjoner som jobber spesielt for å fremme interessen for okologisk landbruk

Tilskudd til omsetningsfrcmmendc tiltak

Mer informasjon om omleggings- og arealtilskuddet kan f.s ved henvendelse til kommunen eller landbruksavdcingen hos f,lkesmannen.

Porskrifr for produksjon og merking av okologiske landbruksvarer, fastsatt av Landbruksdepartementet inneholder minimumskrav til hvordan
produksjonen av slike matvarer-skal være. Forskriftets samsvarer med EUs bestemmelser om økologisk landbruksproduksjon. Produsenter som vil
omsette matvarer som økologiske, forplikter seg til å holde seg innafor disse krava. Det blir årlig utført minst en kontroll på produksjonsstedet. I
1994 var det 540 gårder som ble drevet økologisk eller var under omlegging til okologisk drift. 1 år er det nesten 200 nye gårdbrukere som har
bedrom inspeksjon. Også stadig nye lisrdelingsbedrifter melder sin interesse for produktgruppa. Det vil være en utfordring framover å sørge for at
dc økologisk produserte varene når fram til forbruker.

Landbruksdepartementet - Jordbruksavdelingen
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